
گروه اقتصــادی - عدم پیش 
بینی پذیری بودن موضوعی اســت 
که ناشــی از ناهماهنگــی متولیان و 
اخذ تصمیمات یک شــبه بوده و به 
قدری در اقتصاد ایران عمق پیدا کرده 
که حالا تبدیل به یک رســم و سنت 
بین سیاستمداران شده است و بسیار 
عادی به نظر می رسد؛ در همین رابطه 
باید به وضعیت اســفناک آزادسازی 
یا ممنوعیت واردات خودرو اشــاره 

کرد.
واردات  ممنوعیــت  پیشــینه 
خودرو به سال ۹۷ بر می گردد؛ زمانی 
که آمریــکا از برجام خارج شــد و 
شورای هماهنگی سران قوا به منظور 
صرفه جویی ارزی، واردات فهرستی 
از اقلام مختلف را ممنوع اعلام کرد 
کــه خودرو نیز در همین فهرســت 
قرار داشــت. عمر مصوبه سران قوا 
۴ ســاله بوده و در خرداد امســال به 
پایان می رسد. در این بین با توجه به 
آشفته بازار خودرو و عدم پاسخ دهی 
مناسب به تقاضاهای موجود که طبق 
گفته وزیر صمت ۱.۵ میلیون دستگاه 
در ســال اســت، مجلس به موضوع 
آزادســازی واردات خــودرو ورود 
کرد. در همین راستا طرح ساماندهی 
صنعــت خــودرو نخســتین بار در 
خردادمــاه ۱۳۹۸ و در مجلس دهم 
به تصویب رسید. شــورای نگهبان 
این طــرح را در خردادمــاه ۱۳۹۹ 
به دلیل مغایرت با بندهای »۸« و »۹« 
سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی و 
نیز بند »۷« سیاســت های کلی تولید 
ملی، حمایت از کار و سرمایه ایرانی، 

با اصل صد و دهم رد کرد.
در ادامه اما مجلسی ها اصرار بر 
آزادســازی واردات داشته و پس از 

بررسی و رفع ایرادات مدنظر، طرح 
را در اواخر شهریور ۱۴۰۰ با رأی بالا 
تصویب و به شورای نگهبان ارسال 
کردند که مجدد از ســوی شــورای 
نگهبان رد و بــه مجلس بازگردانده 

شد.
مجدد پس از اصلاح و ارســال 
طرح از ســوی مجلس به شــورای 
نگهبــان، ۱۳ آذر مــاه طحان نظیف 
سخنگوی شورای نگهبان اعلام کرد 
که »ابهامات از نظر اعضای شــورای 
نگهبان برطرف شده است و شورای 
نگهبان نسبت به این طرح هیچ ایراد 

یا ابهامی ندارد.«
بــا این حال پــس از چند روز، 
این شــورا با اســتناد به نامه رئیس 
هیأت عالی نظارت مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، طرح مجلس را مغایر 
با بند ۷ سیاست های کلی تولید ملی 
و همچنین بند ۹ سیاســت های کلی 
اقتصــاد مقاومتی تشــخیص داده و 

طرح را مجدد به مجلس بازگرداند.
اظهــارات ضــد و نقیض 

تمامی ندارد!
امــا این پایان ماجــرا نبود و با 
توجه به تاکید نمایندگان به واردات 
خــودرو، مقرر شــد کــه موضوع 
واردات ۷۰ هزار دســتگاه خودروی 
سواری در قالب بودجه گنجانده شده 
و از طریــق بودجــه تبدیل به قانون 
شود. با این حال در سکوت خبری، 
بند مربوط بــه واردات خودروهای 

سواری از بودجه حذف شد.
ابتدا برخی از نمایندگان از این 
موضوع اظهار بی اطلاعی و در ادامه 
نیز تاکیــد کردند کــه واردات باید 
انجام شود؛ سید نظام الدین موسوی 
ســخنگوی هیأت رئیسه مجلس در 

این رابطه گفته اســت که »بر اساس 
برخی ایراداتی که مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام گرفته بود، عبارتی که 
در آن اشاره مستقیم به تعداد واردات 
خودروهای سواری می شد از قانون 
حذف شده اما حذف تعداد به معنی 
ممانعت از واردات خودرو نیست و 

بر اســاس بنــد »ک« تبصره ۷ قانون 
بودجه ســال جاری دولت از ابتدای 
ســال می تواند برای واردات هر نوع 

خودرویی سیاست گذاری کند.«
با این حــال حمیدرضا حاجی 
بابایــی رئیــس کمیســیون تلفیق 
بودجه ســال ۱۴۰۱ در اظهارنظری 

بر خلاف اظهارنظر موســوی، اعلام 
کرد کــه »هیئت عالی نظارت مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام، مصوبه 
واردات خودروی ســواری را مغایر 
با سیاســت های کلی نظام دانست و 
چون شــورای نگهبان بــدون تأیید 
مجمع، امکان تأیید بودجه را نداشت ، 

کمیسیون تلفیق با مجوز هیئت رئیسه 
مجلس، نظر مجمع را اعمال کرد.«

از آن طــرف نیز علــی نیکزاد 
نایب رئیس مجلــس اعلام کرد که 
»هیئت رئیســه مجلس و شــورای 
نگهبان درباره مجوز واردات خودرو 
تصمیم گیری کردنــد و هیئت عالی 
نظارت مجمع تشــخیص مصلحت 
در ایــن زمینه دخالتی نداشــت. در 
واقــع این موضوع را هیئت رئیســه 
با شــورای نگهبان مطرح کرده نه با 
هیئت عالی نظارت مجمع تشخیص 
مصلحت نظام؛ چرا که اگر چنین بود، 
بــاب جدیدی در قانونگذاری ایجاد 

شده بود.«
موافقان واردات خودرو

در این بین با توجه به اظهارات 
قبلی مســئولان مختلف کشــوری، 
می توان گفت که تقریباً اغلب متولیان 
موافــق واردات خودرو بوده اند؛ در 
این رابطه باید به دســتور ۸ ماده ای 
رئیــس جمهوری به صنعت خودرو 
اشــاره کرد که در بند چهارم به رفع 
موانــع قانونی و اجرایــی واردات 
خودرو، حداکثــر ظرف ۳ ماه آینده 

تاکید کرده است.
همچنیــن فاطمــی امین وزیر 
صمــت که پیــش از این بــه دلیل 
مشکلات تأمین ارز مخالف واردات 
خودرو بود، به صف موافقان پیوست 
و ۲۶ اســفند مــاه ۱۴۰۰ اعلام کرد 
کــه »منابع ارزی تأمین می شــود و 
محدودیت منابع مالی وجود نخواهد 

داشت و از خرداد ماه شاهد واردات 
خودرو خواهیم بود.«

از آن طرف نیز اغلب نمایندگان 
مجلــس موافق واردات هســتند که 
ایــن موضوع را می تــوان از تدوین 
طرح ســاماندهی صنعت خودرو و 
گنجاندن واردات خودرو در بودجه 
۱۴۰۱ متوجــه شــد. همچنین طبق 
اظهارات و نامــه نگاری های قطعه 
سازان و خودروسازان، این دو گروه 
نیز موافق واردات هستند. همانطور 
هــم که طحــان نظیف ســخنگوی 
شــورای نگهبــان اعلام کــرده بود 
در آخرین مرحله از بررســی طرح 
مجلس بــرای واردات خودرو، این 
شورا ایراد یا ابهامی به این طرح وارد 

نمی داند.
مجمع تشــخیص سد راه 

است؟
در این بین اگرچه نیکزاد اعلام 
کــرد که مجمع تشــخیص دخالتی 
در ایــن موضوع نداشــته اما نظیف 
۲۴ اســفند ماه ۱۴۰۰ اعلام کرده بود 
»مغایرت های هیــأت عالی نظارت 
بــر واردات خــودرو همچنــان به 
قوت خود باقی اســت. واردات ۷۰ 
هزار خودرو از ســوی هیأت عالی 
نظــارت مجمع تشــخیص، خلاف 
سیاست های کلی نظام شناخته شده 

است.«
همچنین در زمان رفع ایرادات 
شــورای نگهبان بــه بخش واردات 
خودرو در بودجه، محمدباقر قالیباف 

رئیس مجلس در صحن علنی مجلس 
توضیح داد که این موضوع مورد ایراد 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام نیز 
قرار گرفته اســت. جلال رشــیدی 
کوچی، نماینده مردم مرودشــت نیز 
در توییتی نوشــته اســت که »برای 
دومین بار، با ورود مجمع تشخیص 
مصلحت نظــام بدون آنکه اختلافی 
بیــن مجلس و شــورای نگهبان در 
خصوص واردات خــودرو وجود 
داشته باشــد، مصوبه مجلس بی اثر 
و اجــازه واردات ۷۰۰۰۰ خودروی 
سواری از لایحه بودجه ۱۴۰۱ حذف 

شد!«
برای واردات خودرو نیاز 

به تکلیف بودجه ای است؟
نکته قابل توجه آنکه ممنوعیت 
واردات خودرو مربــوط به مصوبه 
ســران قوا بوده و ایــن مصوبه نیز به 
صورت خــودکار از خرداد ســال 
جاری منقضی می شود و در صورت 
عدم تمدید از سوی این شورا، دیگر 
قانون یا مصوبه ای برای ممنوع بودن 
واردات خــودرو وجــود نخواهد 

داشت.
بنابرایــن با توجه بــه موافقت 
رئیس جمهور و دولت با آزادسازی 
واردات خــودرو، به نظر می رســد 
رئیس جمهــور رأی به عدم تمدید 
ایــن مصوبه بدهد و بــه این ترتیب 
واردات خــودرو به خودروکار آزاد 
شــود و نیازی به تکلیف بودجه ای و 

یا طرح جدیدی هم نباشد.

اقتصادی 6

گروه اقتصادی - معاون وزیر راه و شهرســازی در نخستین جلسه 
قرارگاه جهادی نهضت ملی مســکن از آغــاز عملیات اجرایی یکصد 
هزار واحد مســکونی این طرح در شــهرهای جدید تا پایان فروردین 

ماه خبر داد.
نخســتین جلســه قرارگاه جهادی نهضت ملی مســکن با حضور 
»علیرضا جعفری« معاون وزیر و مدیرعامل شــرکت عمران شــهرهای 
جدید، اعضای هیئت مدیره، مدیران عامل شــرکت های تابعه و ســایر 
مدیران و مسئولان ذی ربط در حوزه ستادی به صورت ویدئوکنفرانسی 
با هدف بررســی آخرین وضعیت مراحل اجرایی پروژه های این نهضت 

در سطح شهرهای جدید برگزار شد.
جعفری در این نشســت بــا تأکید بر اینکه نظیر این جلســه باید 
به صورت مرتب در تمامی شــهرها برگــزار و موضوعات برای تحقق 
طرح نهضت ملی مســکن از این طریق پیگیری شــود گفت: با توجه به 
برنامه ریزی های انجام گرفته ۶۰۸ هزار واحد در طرح نهضت ملی برای 
شــهرهای جدید درنظر گرفته شده اســت که همراه با ۱۰۰ هزار واحد 
طرح اقدام ملی مسکن حدوداً ۷۰۰ هزار واحد در زمره تعهدات ما قرار 

می گیرد.
وی ادامــه داد: در این مســیر مراحل گوناگونی اعم از شناســایی 
زمین، کاربری و وضعیت شهرسازی، انتخاب پیمانکار، اجرای عملیات 
عمرانــی، مدیریت متقاضیــان، ثبت نام، پالایش و اتصال آنها به پروژه و 
بانک وجود دارد که تمامی شهرها باید با دقت نظر و حساسیت بالا، آنها 
را زیــر نظر قرارگاه جهادی نهضت ملی مســکن انجام و مورد پیگیری 

قرار دهند.
معاون وزیر راه و شهرســازی از آغاز عملیات اجرایی یکصد هزار 
واحد مســکونی طرح نهضت ملی در شهرهای جدید تا پایان فروردین 
خبر داد و اظهار داشــت: امروز علاوه بر بررسی عملکرد قرارگاه مذکور 
باید مقدمات اجرایی این موضوع را نیز در تمامی شهرهای دارای پروژه 

بررسی و برنامه ریزی لازم را انجام دهیم.
جعفری با تأکید براینکه از این پس هر ســه ماه یکبار باید عملیات 
اجرایی همین تعداد واحد مسکونی تا اتمام تعهدات به ترتیب در شهرها 
آغاز و اجرایی شــوند، اظهار داشت: این در حالی هست که از تعهد ذکر 
شده ۲۰۰ هزار واحد متعلق به شهرها و شهرک هایی است که از این پس، 

به زمره فعالیت های شهرهای جدید کشور اضافه خواهند شد.
وی افزود: تمامی شــهرها موظف هستند پروانه های ساخت وساز 
برای واحدهای نام برده را با تعامل شــهرداری ها، همکاری استانداری و 
ادارات کل راه و شهرســازی در اســتان های کشور اخذ و مراحل اجرا و 

تحویل واحدها را تسریع بخشند.
به گفته مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید، با توجه به دستور 
رئیس جمهور در بازدید از شهر جدید پردیس در ایام نوروز سال جاری، 
۳۳ هزار واحد مســکن مهر باقی مانده در ســطح شهرهای جدید کشور 
باید تا پایان سال ۱۴۰۱ تمام و همه تعیین تکلیف شوند که این امر به جد 

در دستورکار فعلی شرکت عمران قرار گرفته است.

معاون وزیر راه و شهرسازی خبر داد؛

آغاز عملیات اجرایی ۱۰۰ هزار واحد 
نهضت ملی مسکن تا آخر فروردین

رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس:

بنابرایــن بــا توجه به موافقت رئیــس جمهور و دولت بــا آزادســازی واردات خودرو، به 
نظر می رســد رئیس جمهور رأی به عــدم تمدید این مصوبه بدهد و بــه این ترتیب واردات 
خودرو به خودروکار آزاد شــود و نیازی به تکلیف بودجه ای و یا طرح جدیدی هم نباشــد.

اظهارات ضد و نقیض تمامی ندارد!

سایه ناهماهنگی بر سر 
واردات خودرو

پیشینه ممنوعیت واردات خودرو به سال ۹۷ و مصوبه سران قوا بر می گردد و در صورت عدم تمدید
 از سوی این شورا، دیگر قانون یا مصوبه ای برای ممنوع بودن واردات خودرو وجود نخواهد داشت.

گروه اقتصادی - سرپرســت  
شــرکت فرودگاه های کشــور از 
انجــام بیش از ۱۹ هــزار پرواز در 
فرودگاه های سراســر کشور از روز 
۲۵ اسفند ۱۴۰۰ تا ۱۵ فروردین سال 

جاری خبر داد.
»حمیدرضا ســیدی« با اشاره 
بــه افزایش ســفرهای هوایی پس 
از دو ســال ســخت کرونایی، بیان 
کــرد: فرودگاه بین المللی مهرآباد با 
اعــزام و پذیرش بیش از ۷۲۸ هزار 
مســافر در طول سفرهای نوروزی 
پرترافیک ترین فرودگاه کشــور در 

ایام نوروز لقب گرفت.
فرودگاه ها  شرکت  سرپرست 

و ناوبــری هوایی ایران افزود: از ۲۵ 
اسفند ۱۴۰۰ تا ۱۵ فروردین ۱۴۰۱ و 
همزمان با سفرهای نوروزی، قریب 
بــه ۲میلیون و ۳۷۰ هزار مســافر از 
فرودگاه های تحت مالکیت شرکت 
فرودگاه ها و فــرودگاه بین المللی 
امام خمینــی )ره( اعزام و پذیرش 
شــدند که ۴۶ درصد رشد نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته را ثبت کرد.
کاهــش ۳ درصــدی در 

مجموع پروازها
ســیدی افــزود: در مــدت 
مذکــور بیش از ۱۹ هــزار پرواز در 
فرودگاه های سراسر کشور نشست 
و برخاســت داشــتند، البته نسبت 

به ســال گذشته شــاهد کاهش ۳ 
درصدی در این بخش بودیم.

بــه گفتــه ســیدی در ســال 
گذشــته بیش از ۲۰ هزار پرواز در 
فرودگاه های سراسر کشور صورت 
گرفت که به دلیل شــرایط کرونایی 
و رعایت حداکثــری پروتکل های 
بهداشتی از تمام ظرفیت هواپیماها 
برای جابجایی مســافر استفاده نشد 
و به همین دلیل با وجود رشــد ۴۶ 
درصدی مسافران تغییر محسوسی 

در تعداد پروازها رخ نداده است.
سرپرست شرکت فرودگاه ها و 
ناوبــری هوایی ایران در ادامه اظهار 
کرد: فرودگاه های مهرآباد، مشــهد، 
شــیراز، اهواز و اصفهان به ترتیب 
در میان فرودگاه های تحت مالکیت 
شرکت فرودگاه ها رتبه های نخست 
در جابجایی مسافر و پرواز را کسب 

کردند.
وی با بیان اینکه در پنج فرودگاه 
مذکور بیش از ۱۲ هزار پرواز انجام 

شــده و طی آن یــک میلیون و ۴۷۶ 
هزار مسافر اعزام و پذیرش شده اند، 
گفت: به این ترتیب بیش از دو سوم 
پروازها و بیش از نیمی از مســافران 

در این ۵ فرودگاه جابجا شده اند.
جزئیات آمــار پروازهای 
نــوروزی در فــرودگاه امام 

خمینی
فــرودگاه امام خمینــی نیز با 
اعلام پایان عملیات نوروزی ۱۴۰۱ 
در شهر فرودگاهی امام خمینی )ره( 

از اعزام و پذیرش بیش از ۴۵۴ هزار 
مسافر و انجام ۲۹۶۸ پرواز نوروزی 

خبر داد.
»علیرضــا مجذوبــی« عضو 
هیئــت مدیره و معاون بهره برداری 
فرودگاهی گفته است: از تاریخ ۲۵ 
اســفند ۱۴۰۰ تــا ۱۵ فروردین ماه 
۱۴۰۱ مجموعاً *۲۹۶۸* ســورتی 
پــرواز در شــهرفرودگاهی امــام 
خمینی )ره( انجام شــد که شــامل 
۱۴۸۲ پرواز ورودی و ۱۴۸۶ پرواز 

خروجی است.
این میزان پرواز به نسبت مدت 
مشابه ســال گذشــته ۱۸۱ درصد 

افزایش داشته است.
اســتانبول، نجف و دوبی 
در  اول  پــروازی  مقاصــد 

فرودگاه امام خمینی
مجذوبی گفته است: در مجموع 
در بازه زمانی فوق شهر فرودگاهی 
امام خمینی )ره( پذیرای تعداد ۴۵۴ 
هزار و ۶۱۵ مسافر، شامل ۲۱۶ هزار 
و ۳۸۵ نفــر مســافر ورودی و ۲۳۸ 
هــزار و ۲۳۰ نفر مســافر خروجی 
بوده اســت و مجموعاً ۲۶۵ درصد 
افزایش مســافر، نســبت به مدت 

 مشــابه ســال قبل اعزام و پذیرش 
شده اند.

مجذوبــی خاطر نشــان کرد: 
بیشترین مقاصد پروازی در این ایام 
اســتانبول با ۶۹۷ پرواز و ۱۴۲,۲۱۶ 
نفر مســافر، نجف بــا ۴۸۸ پرواز و 
۷۲,۸۳۲ نفرمســافر و دوبی با ۳۹۵ 
پــرواز و ۷۲,۵۹۹ نفر مســافر بوده 

است.
در ایام فــوق پرترافیک ترین 
روز پــروازی ۲۸ اســفند ۱۴۰۰ 
بــا ۱۷۴ پــرواز و پرترافیک ترین 
فروردیــن   ۶ مســافری،  روز 
 ۱۴۰۱ بــا ۲۷ هزار و ۸۲۸ مســافر 

بوده است.

سرپرست شرکت فرودگاه های کشور اعلام کرد؛

انجام بیش از ۱۹ هزار پرواز در ایام نوروز در فرودگاه های کشور

گــروه اقتصــادی - وزیر امور 
اقتصــادی و دارایی گفت: با اســتقرار 
مدیریت های جدید در مجموعه ستاد، 
اداره های کل اســتانی و دســتگاه های 
زیــر مجموعه وزارتخانــه امیدواریم 
با هماهنگی مجلــس برنامه تحول در 
اقتصاد کشور را شروع کنیم، همچنانکه 
به عنوان مثال اکنون برنامه تحول مالیاتی 
روی میز این سازمان است. »سید احسان 
خاندوزی« در ســخنانی در کمیسیون 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی اظهار 

داشت: فعالیت هفت ماهه گذشته دولت 
ســیزدهم بسیار دشوار و »سخت ترین 
شرایط قابل تصور برای یک دولت در 

آغاز کار« بود.
وی، پیشرفت های به عمل آمده در 
هفت ماهه گذشته را مرهون همکاری 
و همگرایی بسیار خوب تیم اقتصادی و 
دیپلماسی دولت خواند و گفت: تاکنون 
هر جا مــا برای کنترل متغیرهای کلان 
اقتصادی مثل نرخ ارز و شــاخص های 
بازار سرمایه نیاز به همکاری داشتیم، با 
همگرایی و همدلی بی سابقه مجموعه 
هیات دولت مواجه شدیم. وزیر اقتصاد، 
تدوین نقشــه راه »رشد غیرتورمی فقر 
زدا« توســط وزارت اقتصاد را مرهون 
همین همگرایی بی سابقه خواند و ابراز 
امیدواری کرد با تکیه بر همین امر، سال 
۱۴۰۱ بدل به سال اجرای چندین برنامه 

تحولی در اقتصاد کشــور شود. وی با 
اشاره به سخنان صریح رئیس جمهوری 
مبنی بر آمادگی وی برای پرداخت هر 
هزینه ای به منظور اصلاح مشــکلات 
ساختاری اقتصاد کشور، تصریح کرد: 
برخی اصلاحات کــه پیش تر به دلیل 
عــدم توانایی یا فقدان اراده دولت های 
وقت و نیز وجود دست های قدرتمند 
پشت پرده برخی بانک ها و شرکت های 
دولتی قابــل اجرا نبود، اکنون به منصه 
ظهور رسیده و از نتایج آن، حذف برخی 
مدیــران و رویه های ناکارآمد در هفت 
ماه اخیر بوده است. خاندوزی، دستاورد 
های وزارت اقتصاد و مجموعه دولت 
در زمینه تســهیل صــدور مجوز های 
کسب و کسب کار را از جمله مصادیق 
اصــلاح این رویه های ناکارآمد عنوان 
کــرد و گفت: در این خصوص نیز اگر 

رئیس جمهوری به میدان نیامده و تأکید 
بر  اینکه »تســهیل صدور مجوزهای 
کســب و کار نه پروژه وزارت اقتصاد، 
که پروژه دولت اســت و همه موظف 
به همکاری هستند« نمی کرد، به نتیجه 
نمی رســیدیم. وی در ادامه با اشاره به 
اینکه دولت پیشین، از مجلس شورای 
اســلامی مجوز هزینه یک هزار و ۳۲۷ 
هزار میلیــارد تومان را در قالب بودجه 
گرفته بود، اظهار داشــت: استراتژی ما 
بــا دولت قبلی متفاوت بود و به همین 
خاطــر ترمز مخــارج را کشــیدیم و 
شاهد بودیم که در پایان سال، مجموع 
هزینه کرد دولت، تنها حدود یک هزار 
و چهار هزار میلیارد تومان شــد که از 
این رقم، ۵۳ درصد ســهم هزینه های 
جاری بــود. وزیر اقتصاد افزود: از این 
رقم، نزدیک به ۷۰۷ هزار میلیارد تومان 

)معــادل ۷۰ درصد( هزینه های جاری 
بود و به طور مشخص ۷۰۰ هزار میلیارد 
آن بابت حقوق کارکنان و بازنشستگان 
لشگری و کشوری پرداخت شد. وی، 
میزان هزینــه اختصاص یافته عمرانی 
در ســال ۱۴۰۰ را نیز ۱۳۶ هزار میلیارد 
تومــان اعلام کرد که با توجه به تنگنای 
اقتصادی موجود، از رشد نسبتاً خوبی 
برخوردار بــود. خانــدوزی با اعلام 
اینکه برای نخســتین بار در سال ۱۴۰۰ 
رکــورد ۱۱۰ درصد وصولی مالیات با 
رقم خالص ۳۰۰ هزار میلیارد تومان را 
زدیم، درآمدهای مربوط به »سایر درآمد 
ها«ی دولت را نیز دارای رشــدی ۲۵۰ 
درصدی اعلام کــرد که با رایزنی ها و 
جلسات کاری متعدد با متصدیان امور 
از محل هایی چون ســود سهام دولت 
در شــرکت های دولتی و سهم دولت 
در معادن حاصل شد. وی گفت: حدود 
هفت درصد درآمدهای دولت در سال 
۱۴۰۰ از محل صندوق توســعه ملی، 
۲۰ درصد )معــادل ۱۹۹ هزار میلیارد 

تومان( فروش نفت و ۳۰ درصد فروش 
اوراق نقدی و غیرنقدی و اسناد خزانه 
به دست آمده است.  وزیر امور اقتصادی 
و دارایی با بیان اینکه در پایان شــهریور 
ماه ســال ۱۴۰۰، همه ۸۸ هزار میلیارد 
تومان اوراق پیش بینی شده در بودجه 
به فروش رسیده بود، گفت: ما کار را در 
شــرایطی که فقط به اندازه شهریورماه 
می توانستیم فروش اوراق داشته باشیم 
و ۵۴ هزار میلیارد تومان تنخواه دولت 
هم به مصرف رسیده بود، شروع کردیم 
و شــاهد بودید که در پایان سال، حتی 

همین رقم تنخواه نیز تسویه شد.
وی با اشــاره به برخــی دیگر از 
دســتاوردهای وزارت اقتصاد در نیمه 
دوم ســال گذشــته، تعیین تکلیف دو 
باشگاه بزرگ پرسپولیس و استقلال را 
رخدادی بسیار مهم پس از سال ها عنوان 
کرد که گرچه از نظردرآمدی چیزی به 
دولت اضافه نکرد، اما کار بسیاربزرگ، با 
ارزش و دارای تأثیرات مثبت ماندگار بر 

جامعه ورزش کشور خواهد بود.

گــروه اقتصــادی - رئیــس 
کمیســیون کشاورزی با اشاره به لزوم 
پاسخگویی دستگاه های کم کار درباره 
درگاه ملی مجوزها گفت:اگر کســی 
شکایتی از عدم همکاری دستگاه ها با 
قانون دارد، می تواند آن را به کمیسیون 

مربوطه اعلام کند.
شــواهد موجود نشــان می دهد 
که روند فعلی در کشــور برای صدور 
مجوزها به بروز مشــکلات متعدد از 
جمله اعمال ســلیقه   شــخصی افراد 
در روند صدور مجوز، طولانی شــدن 
این روند، ایجاد بســتر رانت و فساد و 

مسائل دیگر منجر شده است.
بــرای حل این مشــکل، درگاه 
ملی مجوزهای کشــور به عنوان یک 
پنجره ی واحــد برای صدور مجوزها 
تدارک دیده شــده است. مجلس نیز 
طی مصوبه ای دستگاه های مختلف را 
مکلف کرده است که ذیل این درگاه به 
صدور مجوزها اقدام کنند. اما در عمل 
می بینیم که دستگاه ها به این قانون عمل 
نمی کنند. برخــی معتقدند امضاهای 

طلایــی و مزایایی که صدور مجوزها 
برای دســتگاه ها ایجاد می کند، دلیل 
اصلی تن ندادن آنها به قانون اســتفاده 

از درگاه ملی مجوزهای کشور است.
برخی نیز موضوع را فراتر از این 
موضوعــات می داننــد و معتقدند که 
فرهنگ سازمانی و بروکراتیک کشور 
ما از قدرت طلبی رنج می برد و همین 
موضوع باعث شده است که دستگاه ها 
مشــتاقانه به دنبال صدور مجوزهای 
کســب و کار باشند. به هر حال، سوال 
این است که برای سوق دادن دستگاه ها 
به ســمت همراهی با ایــن قانون چه 
کاری می توانیــم انجام دهیم و چطور 
می توانیم به حل و فصل مشکلات در 

این زمینه بپردازیم.
در همیــن راســتا، محمدجواد 
عسکری، رئیس کمیسیون کشاورزی 
مجلس با اشــاره به ایــن موضوع که 
دستگاه ها مکلف هستند به مصوبه ی 
مجلس در خصوص مجوزهای کسب 
و کار عمــل کنند، تصریــح کرد: در 
زمینه ی صدور مجوزهای کســب و 

کار قرار بر این شــد که همه دستگاه ها 
به درگاه ملی مجوزها متصل شــوند. 
دســتگاه ها مکلف هستند به قانون تن 
دهند و در حوزه ی وظایف خودشــان 
ایفای نقش بکنند. اگر دســتگاهی به 
ایــن امر تن ندهد، به معنای ترک فعل 
است و باید با آن برخورد قانونی شود. 
دستگاه های صادرکننده مجوز مکلف 
به استفاده از درگاه ملی مجوزها برای 

اعطای مجوز هستند.
به گفته  این نماینده مجلس، هیچ 

دلیــل و توجیهی بــرای عدم تمکین 
دســتگاه ها از قانون الزام به استفاده از 
درگاه ملی مجوزهای کشــور وجود 
ندارد، چون همه چیز مشخص شده و 

قانون در این زمینه روشن است.
وی ادامه داد: دســتگاه هایی که 
به قانون در زمینه ی مجوزهای کسب 
و کار توجــه نمی کنند و در این زمینه 
کــم کاری دارند، باید در یک فاصله ی 
زمانی مشــخص پاسخگو باشند. اگر 
کسی شکایتی از دستگاهی که با قانون 

همکاری نکرده است، دارد، می تواند 
آن را خطاب به کمیسیون مربوطه اعلام 
کند تا رسیدگی شود. اگر آن دستگاه در 
حوزه ی کشاورزی است به کمیسیون 
کشاورزی اعلام کنند، اگر در زمینه ی 
کسب و کار است به کمیسیون صنایع 
و معــادن مراجعه کنند. یا اگر موضوع 
در زمینه ی عمران اســت به کمیسیون 
عمــران مراجعه کننــد و مطالبه گری 

داشته باشند.
رئیس کمیســیون کشــاورزی 
مجلس خاطرنشان کرد: اگر دستگاه ها 
به وظیفه ی خودشــان عمل کنند و با 
اجرای قانون الزام به اســتفاده از درگاه 
ملی مجوزهای کشــور همکاری لازم 
را داشــته باشند، بسیاری از مشکلات 
در حوزه ی کســب و کار حل می شود 
و شــاهد بهبود وضعیت در این زمینه 

خواهیم بود.
وی ادامه داد: رویکرد ما این است 
که باید مســیر را برای حل مشکلات 
در زمینه ی کســب و کار هموار کنیم. 
در این راســتا قوانین خوبی در کشور 

وضع شده است. اعتقاد من این است 
که اگر دســتگاه ها پای کار بیایند و به 
وظایف شــأن عمل کنند، شفافیت در 
زمینه ی صدور مجوزها ایجاد می شود. 
اگر سامانه ای داشته باشیم و در آن دقیقاً 
مشخص شــود که چه کسی در حال 
انجام چه کاری است، این اقدام اثرات 
مثبــت خــودش را در زمینه ی بهبود 
وضعیت کسب و کار در کشور خواهد 
داشت. عسکری ادامه داد: به طور کلی، 
دستگاه ها مکلف هستند که دیر یا زود 
بــه اســتفاده از درگاه ملی مجوزهای 
کشور روی بیاورند. پیش بینی من این 
است که این کار در آینده انجام خواهد 

شد و چاره ای جز این وجود ندارد.
وی ادامــه داد: مــردم بایــد اگر 
جایی کارشــان گیر می کند، مشکل را 
به صورت مکتوب اعلام کنند. در واقع 
مردم باید مطالبه گری داشــته باشند. 
ما هم در مجلس موضوع ســاماندهی 
مجوزهای کســب و کار را با جدیت 
دنبال می کنیم تا شاهد اتفاقات خوبی 

در این زمینه باشیم.

وزیر اقتصاد عنوان کرد:

آمادگی وزارت اقتصاد برای اجرای برنامه تحول در اقتصاد کشور
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دستگاه هایی که در زمینه مجوزها کم کاری داشتند باید پاسخگو باشند


